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جزئیات واگذاری بلوک مدیریتی 
2سرخابی ها اعلام شد

 انعقاد بزرگترین قرارداد 
زعفران جهان میان ایران و قطر
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تورم ماهیانه بازار مســکن شــهر 
تهــران طبــق اعلام دو مرکــز ارایه 
آمار در آذرماه امســال کاهش یافته 
و کارشناســان معتقدنــد در صورت 
کنترل تورم و نقدینــگی می توان به 

ثبات نسبی قیمت خانه امیدوار بود
تابلوی دوم از بازار مســکن شــهر 
تهران، کاهش ســرعت رشد ماهیانه 
قیمــت در نهمین ماه ســال جاری را 
تایید کرد. بر اساس اعلام مرکز آمار در 
آذرماه ۱۴۰۱ متوسط وزنی قیمت هر 
متر آپارتمان در تهران به ۵۰ میلیون و 
۴۴۷ هزار تومان در هر متر مربع رسیده 
اســت. این در حالی است که چند روز 
قبل بانــک مرکزی بر اســاس روش 
میانگین حســابی، متوسط قیمت هر 
متر مســکن در آذرماه امسال در شهر 

تهران را ۴۸ میلیون تومان اعلام کرد
طبق شــاخص مرکز آمــار تورم 
ماهیانه آپارتمــان در پایتخت به ۴.۱ 
درصد رسیده که کاهش ۰.۹ درصدی 
را در مقایسه با ماه قبل نشان می دهد. 
بانک مرکزی هم رشد ماهیانه قیمت را 
۲.۹ درصد اعلام کرد که از کاهش ۳.۹ 
درصدی تورم مســکن نسبت به آبان 

ماه حکایت داشت
اگرچه هر دو آمــار مذکور، کاهش 
شتاب رشــد ماهیانه قیمت در آذرماه 
۱۴۰۱ را تایید می کنــد، تورم نقطه 
به نقطه و ســالیانه دچار افزایش شده 
است. تورم نقطه به نقطه آپارتمان در 
تهران به ۵۲.۱ درصد رسیده که نشان 
دهنده رشد ۲.۱ درصدی در مقایسه 
با آبان ماه است. تورم سالیانه هم رشد 
۳۷.۱ درصــد را به تصویر می کشــد؛ 
در حالی که تورم ســالیانه آبان ماه ۳۵ 

درصد بود
آمار فــوق گویای آن اســت که در 
صورت ادامه کاهش ســرعت رشــد 
ماهیانــه قیمت هــا تورم ســالیانه و 
نقطه به نقطه نیــز می تواند دچار افت 
شود. تورم عمومی، رشــد نقدینگی 
و نوســانات نرخ ارز، مهمترین عوامل 
تاثیرگذار بر بازار مســکن است که در 
صورت کنترل شــاخصهای مذکور، 
بازار مســکن نیز آرام خواهد شــد.از 
طرف دیگر تورم عمومی و رشد قیمت 
هزینه های  ســاختمانی،  نهاده های 
ساخت مســکن را افزایش داده است. 

تقدم و تاخر بررسی لوایح برنامه هفتم توســعه و بودجه 
۱۴۰۲ در مجلس تبدیل به معمایی شده که برای حل آن 
سناریوهای مختلفی بیان می کنند؛ اما تکلیف این دو لوایح 

چه خواهد شد؟
طبق آیین نامه داخلی مجلس، دولت باید بودجه سالیانه 
 را حداکثر تا ۱۵ آذر به مجلس تقدیم کند که امســال این 

اتفاق با تاخیر رخ داد و دولــت چند روز پیش بودجه لایحه 
۱۴۰۲ را به مجلس ارسال کرد. از طرف دیگر موعد اجرای 
قانون برنامه ششم علی رغم تمدید یک ساله، پایان امسال 
به اتمام می رسد؛ یعنی باید از ابتدای سال آینده قانون برنامه 
هفتم در کشور اجرا شود اما هنوز دولت لایحه برنامه هفتم را 

به مجلس تقدیم نکرده است

 افت هیجان موقت 
در بازار مسکن

تازه ترین آمار احیای واحدها و 
کارخانه های راکد و نیمه فعال 2

 درآمد دولت  درآمد دولت 
از مالیات هااز مالیات ها
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مقررات لغو پرواز توسط 
ایرلاین چیست؟

پس از صدور اولیــن بلیت در هر پــرواز، در 
صورت لغو یا ابطال پــرواز در هرزمانی به دلایل 
بازرگانی، شــرکت هواپیمایی بایــد بلافاصله 
نسبت به اطلاع رسانی به مسافرین دارای بلیت 
معتبر از طریق پیامک یا ایمیل اقدام کند.حقوق 
مسافر مجموعه ای از سیاست ها، دستورالعمل ها، 
اســتانداردها، ضوابط و مقرراتی است که الگوی 
رفتاری شرکت هواپیمایی و دســت اندرکاران 
امور پروازی را تدوین می کند و هدف آن تضمین 
حقوق مادی و معنوی و رعایت شــأن و منزلت 
مسافران در فرآیند مســافرت های هوایی است. 
در عین حال که رعایــت این مجموعه حمایتی 
برای کلیه ایرلاین ها لازم الاجراست. در این راستا 
آیین نامه حقوق مسافر برای پروازها فروردین ماه 
۱۳۹۴ اصلاح شده و آخرین ویرایش آن چندی 

پیش،  آذرماه سال جاری ابلاغ شد
بر اســاس این آیین نامه، در خصوص لغو یا 
ابطال پرواز توسط شرکت حمل کننده، شرکت 
هواپیمایی باید در ابتدا کلیه بررسی های لازم از 
حیث میزان تقاضا، زمان و ایام پرواز مناســب در 
هفته، بهــای بلیت قابل رقابــت در کلاس های 
نــرخی )RBDs( متفــاوت و به طــور کلی 
صلاح و صرفه اقتصادی انجام پرواز در هریک از 
مسیرهای پروازی را انجام داده و پس از اطمینان 
از صلاح و صرفه خود در انجام پــرواز، به فروش 
بلیت با مشخصات مندرج در آن به عنوان شرایط 

قرارداد خود با مسافر آغاز کند
پس از صدور اولیــن بلیت در هر پــرواز، در 
صورت لغو یا ابطال پــرواز در هرزمانی به دلایل 
بازرگانی، شــرکت هواپیمایی بایــد بلافاصله 
نسبت به اطلاع رسانی لغو یا ابطال پرواز به مسافر 
)مســافرین( دارای بلیت معتبر از طریق ارسال 
پیامک تلفنی یا پست الکترونیکی )ایمیل( اقدام 
و شواهد آن را به مدت دو سال از زمان لغو یا ابطال 
پرواز نگهداری کند.هرگونه  اطلاع رسانی منوط 
به ارائه و درج شــماره تلفن یا پست الکترونیکی 
صحیح و فعــال، هنگام صدور بلیت اســت.در 
راستای اطلاع رســانی لغو یا ابطال پرواز مسافر، 
شرکت های هواپیمایی ملزم به تبادل نظر و ارائه 
پیشــنهادهای لازم مانند پروازهای جایگزین، 
اســترداد وجه در اولین زمان ممکــن از طریق 
برقراری تماس مستقیم با مسافر یا ارسال پست 
الکرونیکی است.در صورت عدم موافقت مسافر با 
دریافت وجه بلیت، در صورتیکه با وجود داشتن 
بلیت تأییدشــده و حضور به موقع بــرای انجام 
خدمات پذیــرش )in-Check( و به همراه 
داشتن اسناد مسافرتی لازم، شرکت هواپیمایی 
از پذیرش مسافر در آن پرواز به لحاظ محدودیت 
ظرفیت امتناع کند و مســافر به طور داوطلبانه 
به این امر رضایت ندهد، در این صورت شــرکت 
حمل کننــده ملزم بــه اعزام مســافر به مقصد 
مندرج در بلیت در کوتاه ترین فاصله زمانی ممکن 
روی ســرویس هوایی خود یا سایر شرکت های 
هواپیمایی با پرواز مستقیم یا توقف دار در کابین 
پروازی یکسان یا بالاتر از آن )تجاری یا عالی( با 
رعایت مدارک و شرایط مســافر است.چنانچه 
بنابر دلایل فنی یــا عملیــاتی هواپیما مجبور 
به بازگشت به فرودگاه مبداء شــود، در صورت 
انصراف مســافر از انجام پرواز، بایــد وجه بلیت 
به طور کامل به مسافر مســترد شود. در صورت 
اراده مســافر به انجام پرواز، شرکت هواپیمایی 
باید تمهیدات لازم را برای اعزام مسافر به مقصد 
در کوتاه ترین زمان ممکن با استفاده از سرویس 
هوایی خود یا سایر شــرکت های هواپیمایی در 
کابین پروازی یکســان با بلیت اصلی اقدام کند.

چنانچه شــرکت هواپیمایی اهتمام لازم برای 
اعزام مسافر را به کار نبندد و مســافر راساً اقدام 
به خرید بلیــت جایگزین کند، به شــرط آنکه 
کابین پروازی یکسان باشــد و پرواز جایگزین 
در کوتاه ترین زمان ممکن انجام شــود، شرکت 
هواپیمایی اصلی باید نســبت به پرداخت وجه 
بلیت جایگزین به مسافر اقدام کند.چنانچه اعزام 
مســافر در کوتاه ترین زمان ممکن با استفاده از 
ســرویس هوایی خود در کابین پــروازی بالاتر 
)تجاری یا عالی( میسر باشد درصورت پرداخت 
مابه التفات بهای بلیــت اصلی با بلیت جایگزین 
توسط مســافر اعزام مســافر صورت می پذیرد. 
چنانچه اعزام مسافر در کوتاه ترین زمان ممکن 
با استفاده از سرویس هوایی شرکت هواپیمایی 
دیگر در کابین پروازی بالاتــر )تجاری یا عالی( 
میسر باشــد مسافر باید نســبت به خرید بلیت 
جایگزین خــود اقدام کند و پــس از انجام پرواز 
اسناد آن را تسلیم شرکت هواپیمایی اصلی کند 
تا پس از بررسی حداکثر ظرف مدت ۴۸ ساعت 

وجه بلیت اصلی را دریافت کند
چنانچه بنابر دلایل فنی یا عملیاتی هواپیما 
مجبور بــه فرود در فــرودگاه جایگزین شــود 
در صورتی که پرواز در آنجا لغو شــود، شــرکت 
هواپیمایی موظف است نســبت به اعزام مسافر 
به فرودگاه مبدأ یا مقصد بلیت مسافر با استفاده 
از ســرویس هوایی خود یا ســایر شرکت های 
هواپیمایی موجود در فــرودگاه جایگزین، اقدام 
کند. در صورتی که مســافر از انجــام پرواز به هر 
دلیلی انصراف دهد شــرکت هواپیمایی ملزم به 
استرداد وجه بلیت به مسافرین ظرف مدت ۴۸ 
ساعت است همچنین باید زمان اطلاع رسانی به 
مســافرین را جهت پیگیری یا بررسی شکایات، 

ثبت کند

واگذاری فرایند اخذ پروانه 
کار اتباع خارجی به کاریابی ها

کارفرمایان متقاضی استفاده از خدمات 
اتباع خارجی در اســتان تهــران به منظور 
بهره گیری از خدمات مطلوب تر با مراجعه به 
کاریابی های منتخب در سطح استان، نسبت 
به ثبت نام اولیه، تشکیل پرونده الکترونیک 
تبعه و ارســال درخواســت صدور روادید و 

تمدید پروانه کار اقدام کنند
ســامانه جامع اشــتغال اتباع خارجی 
شهریور ماه امسال از ســوی معاون اشتغال 
وزارت کار در ۱۴ اســتان راه اندازی شد. به 
موجب این ســامانه از ابتدای مهرماه تمام 
واحدهای اجرایی در استان ها موظف شدند 
درخواست های مرتبط با استفاده از خدمات 
اشتغال اتباع خارجی را صرفاً در سامانه جامع 

اشتغال اتباع خارجی ثبت و رسیدگی کنند
کارفرمایان حقیــقی و حقوقی متقاضی 
اســتفاده از خدمات اتباع خارجی نیز طبق 
ماده ۱۲۱ قانــون کار جمهــوری اسلامی 
ایران پس از ثبت نام و ایجاد پرونده شخصی 
الکترونیکی در ســامانه جامع اشتغال اتباع 
خارجی می توانند نسبت به ثبت درخواست 
در قالب روادیــد ورود با حــق کار، صدور، 
تمدید، تجدیــد و یا ابطال پروانــه کار اقدام 

کنند
محمود کریمی بیرانوند - معاون اشتغال 
وزارت کار- تاکید دارد که سراســر کشــور 
باید به این ســامانه متصل شوند.وی از تمام 
واحدهای اجرایی در اســتان ها خواسته تا 
درخواســت های مرتبط با خدمات اشتغال 
اتباع خارجی را از طریق سامانه جامع اشتغال 
اتباع خارجی ثبت کنند.در همین راستا و با 
توجه به راه اندازی ســامانه جامع اشــتغال 
اتباع خــارجی در کشــور، اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران به منظور 
کاهش مراجعات حضــوری و اجرای کامل 
دولت الکترونیک، به عنوان اولین دســتگاه 
اجرایی در کشور ارائه خدمات غیر حضوری 
در حوزه اشــتغال اتباع خارجی را آغاز کرده 
اســت.سید هادی علوی - دبیر هیات فنی 
اشــتغال اتباع خارجی اســتان تهران - از 
کارفرمایــان متقاضی اســتفاده از خدمات 
اتباع خارجی خواســته تا در صورت تمایل 
به منطور بهره گیــری از خدمات مطلوب تر 
با مراجعه به کاریابی های منتخب در سطح 
استان نسبت به ثبت نام اولیه، تشکیل پرونده 
الکترونیک تبعه و ارسال درخواست صدور 
روادید و تمدید پروانه کار اقدام کنند. وی از 
برگزاری دوره یک روزه مبانی اشتغال اتباع 
خارجی برای کاریابی ها و نحوه کار با سامانه 
با همــکاری انجمن صنفی کاریــابی های 

خصوصی استان تهران خبر داد

بالغ بر ۸۸ درصد تولید فولاد 
صرف مصارف داخل شد

در مجموع هشــت ماه امســال، همگام 
با افزایــش تولید فولاد، بخــش قابل توجه 
)بیــش از ۸۸ درصد( تولیــداقلام فولادی، 
صرف مصارف داخلی کشــور شده و بخش 
کمتر آن وارد بازارهای خارج از کشــور شده 
است. بر این اســاس میزان مصرف ظاهری 
فولاد از ابتدای ســال جاری تا پایان آبان ماه 
۶۶ میلیون تن فراتر رفته که نسبت به مصرف 
ظاهری فولاد کشــور در مدت مشابه سال 
گذشــته رشــد ۱۶ درصدی را تجربه کرده 
اســت.بر اســاس آماری که توسط انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایــران در اختیار این 
خبرگزاری قرار گرفته، از ابتدای سال جاری 
تا پایان آبان ماه بالغ بر ۷۴ میلیون تن از انواع 
اقلام فولادی در کشــور تولید شــده است 
که از این میزان ۹ میلیــون و ۳۹۹ هزار تن 
صادر و باقی )بالغ بــر ۶۶ میلیون تن( صرف 
مصارف داخلی شــده اســت. بر این اساس 
مصرف ظاهری فولاد کشــور در این مدت 
نسبت به هشــت ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۰ 
که معادل ۵۵ هزار و ۴۰۳ تن ثبت شده رشد 
۱۶ درصدی داشته اســت.طی هشت ماهه 
ابتدایی ســال ۱۴۰۱، هشت میلیون و ۶۵۸ 
هزار تن مقاطع طویل فولادی تولید شــده 
که شــش میلیون و ۸۴۰ هزار تن در داخل 
مصرف شده که نســبت به مصرف ظاهری 
آن در مدت مشابه سال گذشته معادل پنج 
میلیون و ۶۵۵ هزار تن، ۲۱ درصد بیشــتر 
اســت.پس از آن در مجموع شش میلیون 
و ۱۰۵ هزار تن از شــش میلیــون و ۸۶ هزار 
تن مقاطع تخت فولادی تولیدی در کشــور 
ظرف هشــت ماهه ۱۴۰۱، صرف مصارف 
داخلی شده است. مصرف این مقاطع نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته که پنج میلیون 
و ۵۰۵ هزار تن بوده، ۱۱ درصد بیشتر شده 
است.از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه، 
تولید محصولات فولادی ۱۴ میلیون و ۷۴۴ 
هزار تن ثبت شده که ۱۳ میلیون و ۱۵۹ هزار 
تن آن بــه مصرف داخــلی اختصاص یافته 
است و بدین ترتیب نسبت به مصرف ظاهری 
آن در هشــت ماه نخست ســال ۱۴۰۰ که 
۱۱ میلیون و ۲۵۹ هــزار تن بوده، ۱۷ درصد 

افزایش مصرف را رقم زده است

خبر

رییس سازمان خصوصی سازی جزئیاتی را درمورد واگذاری بلوک 
مدیریت دو باشگاه استقلال و پرسپولیس اعلام کرد

حسین قربانزاده با اشــاره به واگذاری بلوک مدیریتی سرخابی ها 
اظهار کرد: هفته قبل در جلســه هیات عالی واگذاری، واگذاری بلوک 
مدیریت سرخابی ها مصوب شد. موضوع واگذاری تدریجی سهام این 
دو باشگاه از حدود هشت ماه قبل در بازار سرمایه مطرح شده است. این 
وعده داده شــده بود که مدیریت این دو باشگاه نیز واگذار شود و سهم 

دولت به اقلیت برسد
وی که در یک برنامه تلویزیونی ســخن می گفت، ادامه داد: مابقی 
ســهام دو باشــگاه بعد از حدود ۱۰ درصدی که در بورس عرضه شد،  
قرار است در مقطع زمانی که تا پایان ســال است و همچنین در سال 
آینده واگذار شود و ســهم دولت به اقلیت برسد. در جلسه اخیر هیات 
عالی واگذاری مصوب شد که ۵۱ درصد از سهام استقلال و ۵۱ درصد 
از سهام پرسپولیس به تشخیص سازمان خصوصی سازی در اینکه به 
صورت سه ۱۷ درصد همزمان عرضه شود یا یک ۵۱ درصد به صورت 
یکجا عرضه شود، مصوب شد و این اختیار به سازمان خصوصی سازی 
داده شد که در ۱۰ روز آینده که بررسی کارشناسی انجام می شود برای 

عرضه ای که احتمالا اواسط بهمن خواهد بود، به این جمع بندی برسیم 
که کدام یک از این دو حالت را استفاده کنیم

رییس سازمان خصوصی ســازی با بیان اینکه معمولا در واگذاری 
حصه نقدی ۳۰ درصد اســت، عنوان کرد: اما استثنائا برای دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس، برای اینکه رقابت جذابیت داشته باشد حصه 
نقدی ۲۰ درصد در نظر گرفته شده است. مزیت دیگر این است که از 
انتهای امســال که حصه نقدی پرداخت می شود، اگر مزایده موفقیت 
آمیز باشد، اقســاط باید بعد از دو سال پرداخت شــود. انتهای ۱۴۰۳ 

سال آتی ادامه دارد اولین قسط پرداخت می شود و تا شش َ
قربانزاده افزود: برای مثــال ارزش بلوک ۱۷ درصدی اســتقلال 
چیزی حدود ۵۵۰ میلیارد تومان خواهد شــد. بلــوک ۱۷ درصدی 
پرســپولیس هم حدود ۶۵۰ میلیارد تومان اســت. این اختلاف هم 
به خاطر ارزش گــذاری اولیه بود. مــثلا برای اســتقلال ۲۰ درصد 
۵۵۰ میلیارد تومان حدود ۱۱۰ میلیارد تومان می شــود که خریدار 
باید انتهای امســال پرداخت کنــد و دیگر تا دو ســال آینده چیزی 
نباید پرداخت کند. از ســال ۱۴۰۳ تا ۱۴۰۹ باید تقریبا سالانه حدود 
۸۵ میلیارد تومان قســط برای این بلوک ۱۷ درصدی پرداخت کند. 

ارزش بلوک ۵۱ درصدی برای باشگاه استقلال حدودا ۲۳۰۰ میلیارد 
خواهد بود. ۲۰ درصد آن حدود ۴۵۰ الی ۴۶۰ میلیارد تومان است که 
این مبلغ را پایان امسال خریدار پرداخت می کند و از ۱۴۰۳ تا ۱۴۰۹ 
خریدار ســالانه مبلغی حدود ۳۶۰ میلیارد پرداخــت خواهد کرد. 
بنابراین فردی که کنترل باشگاه را در اختیار می گیرد تنها در وهله اول 

۴۵۰ میلیارد پرداخت می کند
وی با تاکید بر اینکه در این مزایده نیاز به اهلیت ســنجی نیز وجود 
دارد، گفت: یک کارگروهی تحت عنوان کارگروه پایش اهلیت وجود 
دارد که اهلیت خریدار هر بنگاهی که قرار اســت واگذار شــود در این 
بنگاه مورد بررسی قرار می گیرد.رییس سازمان خصوصی سازی ادامه 
داد: در مورد پرســپولیس هم ۲۰ درصد بلوک ۱۷ درصدی که ۶۵۰ 
میلیارد ارزش دارد، حدود ۱۳۰ میلیارد تومان خواهد بود که خریدار 
این مبلغ را انتهای امســال پرداخت می کند و از ابتدا ۱۴۰۳ ســالانه 
حدود ۱۰۰ میلیارد تومان پرداخت می شود. ارزش بلوک ۵۱ درصدی 
هم ۲۷۰۰ میلیارد خواهد بود که ۲۰ درصــد آن ۵۵۰ میلیارد تومان 
انتهای امسال از خریدار گرفته می شــود و از دو سال آینده اقساط آن 

سالانه حدود ۴۳۰ الی ۴۴۰ میلیارد تومان تا سال ۱۴۰۹ خواهد بود

جزئیات واگذاری بلوک مدیریتی سرخابی ها اعلام شد

با سرد شدن هوا، قصه تکراری آلودگی هوا دوباره 
مطرح شــده، این بار زمزمه ورود خودروهای برقی 
شکل جدی تری به خود پیدا کرده، تا جایی که دولت 
چهار میلیارد دلار برای پایان آلودگی وسایل نقلیه 

از محل صرفه جویی سوخت در نظر گرفته است
آلودگی هوا چندین متهم اصــلی دارد اما از بین 
آن ها نقش حوزه حمل و نقل پر ررنگ تر اســت، به 
طوری که طبق مطالعات صورت گرفته در ترازنامه 
انرژی کشور ۷۰ تا ۸۰ درصد ذرات معلق تولید شده 
در کشور ســهم حوزه حمل و نقل بوده، به همین 
دلیل دولت نیز اخیرا تمرکز خــود را به این بخش 

بیشتر معطوف کرده است
ناترازی تولید و مصرف ســوخت، وزارت نفت را 
به سمت ســرمایه گذاری برای توسعه خودروهای 
برقی تشویق کرده است، هرچند ناترازی ها قبل از 
برنامه اول توسعه اقتصادی وجود داشت و تا پایان 
برنامه پنجم نیز این ناترازی ادامه یافت، اما در سال 
۹۷ با راه اندازی فاز اول پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
که بزرگترین تولیدکننده بنزین در کشور است، به 
سمت تراز مثبت بین تولید و مصرف حرکت کردیم 
تا جایی که وضعیت تولید بنزین در کشــور به یک 
عدد قابل قبولی رسید و در ســال ۹۸ تراز مثبت را 
تجربه کردیم یعنی اولین باری بود که ما در چندین 
سال گذشته به ســمتی رفتیم که تراز بین تولید و 

مصرف عدد مثبتی را نشان می داد
در سال ۹۸ مصرف بنزین به ۱۰۰ میلیون لیتر 
در روز رسید که با به کارگیری از ســامانه هوشمند 
سوخت و سهمیه بندی مجدد باعث شد که مصرف 
به ۷۲ میلیون لیتر کاهش پیدا کند، در شرایط فعلی 
اما شــاهد روند صعودی مصرف بنزین در کشــور 
هستیم تا جایی که احتمال واردات مجدد آن وجود 
دارد. ســعید مداح مروج، مدیر هماهنگی و نظارت 
بر تولید شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی در این رابطه اعلام کرده است که »با توجه به 
میزان مصرف مجبور شدیم که از همه پتانسیل های 
موجود در کشور اســتفاده کنیم و در سال گذشته 
متناســب با میزان مصرف، تولید به طور متوسط 
روزانه ۹۷ میلیون لیتر در روز بود و امســال میزان 

تولید از ابتدای سال تا به امروز ۱۰۳.۵ میلیون لیتر 
در روز است. »

به گفتــه وی، عملا به کمک پالایشــگاهی که 
نفت خام را پروســس و پالایشگاه ســتاره خلیج 
فارس که معیانــات را باز پالایــش می کنند قادر 
هســتیم با الگوهای فرآیند خاصی که در تک تک 
این واحدها متوسط با شــرایط خودشان اجرا شده 
و به بهره برداری رسیده، ۱۰۳ تا ۱۰۵ میلیون لیتر 
بنزین تولیدی را به ۱۱۲ میلیون لیتر در روز افزایش 
دهیم. این یک هماهنگی است و زمان خاصی به آن 
معنا ندارد ما مجبور هســتیم از همه ظرفیت های 
موجود کشــور حتی از انبارهای خودمان استفاده 

کنیم
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی افزود: اگر با این 
روند مصرف را ادامه بدهیم نیمه دوم سال آینده به 

یکی از وارد کنندگان بنزین تبدیل می شویم
آنطور که حمید حسینی، رئیس هیئت مدیره 
اتحادیه صادرکنندگان فراورده هــای نفت، گاز و 
پتروشیمی ایران نیز به ایســنا اعلام کرده بنزین و 
گازوئیل تولیدی پالایشــگاه ها با اســتاندارد یورو 
۳ کاملا بدیهی اســت که آلایندگی بیشتری را در 
شرایط وارونگی هوا ایجاد می کنند، در حال حاضر 
PPM گازوئیل های تولیدی در پالایشگاه های ما 
۱۰ تا ۱۵ هزار واحد سولفور دارد در حالی که در دنیا 
۱۰ و یا نهایتا ۵۰ است که این اعداد میزان خطرناک 
سولفور موجود در گازوئیل های مصرفی ما را نشان 

می دهد
به گفته وی، بعــد از توافق برجــام تقریبا همه 
پالایشگاه های کشــور با کره جنوبی، ژاپن و دیگر 
کشورها قرارداد بستند و قرار شد که پالایشگاه های 
کشور در همکاری با آن ها نوسازی و بازسازی شوند 
و یا در جهت ارتقا کیفی سرمایه گذاری صورت گیرد 
که متاسفانه با خروج آمریکا از برجام نتوانست این 
اتفاق خیلی عملیاتی شود و امروز فقط دو پالایشگاه 
در کشور مثل اراک و ستاره خلیج فارس هستند که 
محصولاتی تقریبا با استانداردهای لازم تولید می 
کنند، اما بقیه پالایشگاه ها فاقد استانداردهای لازم 

هســتند و محصولات تولیدی آن ها کیفیت قابل 
قبولی ندارد.    

ناترازی بنزین و همچنیــن کاهش کیفیت آن 
وزارت نفت و مجموعه دولت را بر آن داشت تا برای 
حل این مساله گام بردارد، در این راستا درخواست 
مشــترک وزارتخانه هــای نفت و کشــور درباره 
حمل ونقل درون شــهری عمومی و پاک بررسی و 
در نهایت مقرر شد از محل صرفه جویی در مصرف 
سوخت مبلغ ۴ میلیارد دلار برای تأمین ۳۴۶ هزار 
وسیله حمل ونقــل جدید و بهینه بــرای کاهش 
آلودگی هوا از جمله اتوبوس، مینی بوس، تاکسی و 

موتورسیکلت های برقی یا پایه گازسوز هزینه شود
دولت نیز از سه ســال قبل برنامه هایی را در این 
راســتا در دســتور کار خود قرار داد، اما نبود منابع 
مالی کافی مانع از اجرای این طرح شــده اســت، 
آنطور که شهریار زینی، مدیر توسعه فناوری های 
نوین خودرویی و طرح های کلان ســتاد توســعه 
فناوری های حوزه فضایی، حمل ونقل پیشــرفته 
معاونت علمی و فنــاوری ریاســت جمهوری در 
آذرماه گفته از ۶ ماه قبل وزارت کشور به طور جدی 
با معاونت علــمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
همکاری داشته اســت و ما توانستیم قرار داد تولید 
هزار اتوبوس برقی را با ایــن وزارتخانه نهایی کنیم. 
این قــرار داد هنوز عملیاتی نشــده ولی به مرحله 
نهایی رسیده و چارچوب فنی این طرح مشــخص 
شده است.به گفته وی، برای این منظور ۵ شرکت 
داخلی مشــارکت دارند که از این تعداد دو شرکت 
دانش بنیان هستند و توانستند ۷۰ درصد ساخت 

اتوبوس های برقی را بومی سازی کنند و ۳ شرکت 
دیگر نیز حــدود ۳۰ درصد ســاخت داخل دارند. 
با توجه به تجربیات خوب و موفــقی که در زمینه 
اتوبوس برقی رخ داد، امیدواریم قراردادهای مربوط 
به آن نیز به امضا برسد؛ چرا که تامین مالی برای این 
پروژه از سوی وزارت کشور صورت گرفته و کارهای 
نهایی چون تعیین تکلیف ایستگاه های شارژ باقی 

مانده تا قرار داد تولید اتوبوس های برقی نهایی شود
زینی در تشریح دلایل عدم پلاک گذاری برای 
این دو خودرو برقی توضیح داد: یک نمونه اتوبوس 
دانش بنیانی که ساخته می شــود حدود ۴۰ تا ۵۰ 
میلیارد تومان هزینه طراحی و توســعه دارد و اگر 
بخواهد برای پلاک گذاری، تســت های مربوط را 
اجرایی کند، به همین انــدازه باید هزینه پرداخت 
کند و اگر کل این هزینه ها پرداخت شــود، مساله 
اصلی باقیمانــده، وجود مشــتریان این محصول 

نهایی است
نبود ســرمایه اصلی ترین دلیل عدم توســعه 
خودروهای برقی است، به نظر می رسد که با تصمیم 
اخیر دولت اتفاقــات جدیدی در ایــن حوزه رقم 
بخورد و شاهد حضور خودروهای برقی حداقل در 
بخش حمل و نقل عمومی در کشور باشیم. از سوی 
دیگر با اجرای این طرح نیــز دولت از واردات بنزین 
معاف می شود اما باید توجه داشت که اجرای چنین 
طرحی نیازمند زیرساخت هایی است و بهتر است 
دولت قبل از استارت این کار زیرساخت های اصلی 
آن را فراهم کند تا مشــکل دیگری ایجاد نشــود و 

مجدد شاهد پروژه نیمه تمام نباشیم

نقشه ۴ میلیارد دلاری دولت برای 
حل مشکل آلودگی وسایل نقلیه

با شــروع حرکات یــک گروه هکــری همزمان 
بــا ناآرامی ها در کشــور بود که ادعای هک شــدن 
زیرساخت های اینترنتی نهادهای دولتی ایران هم 
بعضا مطرح شــد. البته بعدا کارشناسان فنی اظهار 
کردند آنچــه آن گروه هکری انجــام می داد درواقع 
هک کردن سایت و دسترسی به محتوا و خروجی آن 
نبوده، بلکه ایجاد ترافیک کاذب برای اخلال در سرور 
پشتیبانی کننده و درنتیجه از دسترس خارج شدن 

سایت ها بوده است
بســتر مجازی اینترنت، فضای مناسبی را برای 
مجرمین فراهم آورده اســت و کاربــران برای آنکه 
سیستم و رایانه ی خود را از آسیب این افراد محافظت 

کنند، باید برخی راهکارهای امنیتی را به کار ببندند
طبــق آمارهای رســمی، بدافزارهــا و حملات 
فیشینــگ می  توانند به طور متوســط ۲.۴ میلیون 
دلار به شــرکت  ها و کســب  وکارها خســارت وارد 
کنند و این رقم روز به  روز در حال افزایش است، زیرا 
شــمار کاربران اینترنت نیز دائما بالا می رود. درواقع 
رشــد روزافزون ســایت ها و کاربران اینترنتی، پای 
افراد سودجو و سارقین را به این حوزه باز کرده است. 
کاربران ممکن است هر لحظه مورد حمله سایبری 
قرار بگیریند و اطلاعات یا اموال خود را از دست دهند. 
بنابراین برای در امــان ماندن از ایــن حملات باید 
راهکارهایی از قبل به کار گرفته شود تا گرفتار تله این 

افراد سودجو نشوند
حملات ســایبری معمولا با چهــار روش کلی 
امنیت سیستم یا وب ســایت کاربران را تحت تاثیر 
قرار می دهند. بدافزارهــا، آسیب پذیری وصله های 

امنیتی، ترافیک غیرانسانی و مهندسی اجتماعی
در این روش مجرمان از طریــق ایمیل یا هر چیز 
دیگری با مخاطب خود ارتباط برقرار کرده و با قانونی 
جلوه دادن عملکرد خود آن هــا را فریب می دهند، 
ســپس کاربران اطلاعات خود را در اختیار این افراد 
قرار می دهند، بدون آنکه از پیامد این کار خود مطلع 
باشند. مثلا مجرمی با مخاطب خود تماس گرفته و 
به او می گوید قصد دارد که برای ســایتش به صورت 

رایگان تست امنیت را انجام دهد در نتیجه به داده ها 
نیاز دارد. از این طریق کاربران مجاب می شــوند که 
این کار قانونی است و بهتر است داده ها در اختیار این 
فرد قرار بگیرند. غافل از اینکه حمله سایبری صورت 

گرفته و امنیت سایت زیر می رود
اما شــهریور امســال اخباری مبنی بر هک چند 
سایت دولتی مانند بانک مرکزی، درگاه ملی دولت 
هوشمند، وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی منتشر 
شد و برخی کاربران اعلام کرده بودند نمی توانند به 
این سایت ها دسترسی داشته باشند. پیگیری ها در 
آن زمان نشان داده بود هکی انجام نشده بلکه سایت 
ها درحال به روزرسانی بودند یا با ارسال حجم بالای 
درخواست این صفحات از دسترس خارج شده  و مانع 

از دسترسی کاربران عادی شدند.  
 پس از این موضــوع مرکز ملی فضــای مجازی 
در اطلاعیه ای اعلام کرد کــه ادعاهای گروه هکری 
موسوم به آنانیموس درخصوص حملات سایبری به 
سایت های دولتی کشور صحت ندارد. بر اساس این 
اطلاعیه، گروه آنانیموس مدعی شده بود که برخی 
از ســایت های مراکز دولتی از جمله مجلس شورای 
اسلامی، وزارت امور اقتصــاد و دارایی، وزارت نفت و 
اپراتور همراه اول را مورد حمله سایبری قرار داده است 
که پس از بررسی های کارشناسی به عمل آمده، اعلام 

شد این اخبار صحت نداشته و قویا تکذیب می شود
بنابراین چنین مساله ای سبب می شود که گمان 
شود اطلاعات از دسترس خارج یا منتشر شده اما این 

اتفاق رخ نداد و عملا با این کار زندگی روزمره مردم را 
بهم ریخته اند زیرا با حمله به سایت ها، سرویس دهی 

به مردم را مختل می کنند
هک کردن به صــورت کلی یا بــرای باج گیری 
اســت که اطلاعات منتشــر نمی شــود یــا برای 
درخواست هایی است که خودشان مطرح می کنند 
که بلافاصله منتشر می شود. کارشناسان بر این باور 
هستند حتی سایت هایی که گفته شده توسط گروه 
هکری آنانیموس هک شــده اند، دوباره در دسترس 

قرار می گیرند، پس عملا هکی انجام نشده است
در همین رابطه- عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات-، بــا بیان اینکه پدافند غیرعامل 
در حوزه فناوری اطلاعات بسیار پررنگ تر از ســایر 
حوزه ها است، گفت: در این عصر تمام زندگی مردم 
وابسته به فناوری اطلاعات شده و این نشان می دهد 
که حوزه کاری ما با لحظــه به لحظه زندگی مردم در 
ارتباط اســت و لذا رعایت اصــول پدافندی و تامین 
امنیت این زیرســاختها و اطمینــان حاصل کردن 
از عدم آسیــب پذیری آنها از اهمیــت بسیار زیادی 

برخوردار است
وی با اشاره به ناکامی حملات سایبری متعددی 
که  زیرســاختهای کشــور انجام می شــود، گفته 
بود: در بخــش ارتباطات و فنــاوری اطلاعات ما هر 
لحظه با حملات دشــمن به حوزه های زیرساختی 
و پلتفرم های داخلی مواجه هســتیم کــه عموماً با 
هوشیاری و تدابیر بخشــهای ذیربط با ناکامی روبرو 

می شوند
همچنین چندی پیش سردار غلامرضا جلالی- 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور- با بیان لزوم 
آموزش مدیران در حوزه سایبری تصریح کرده بود: 
مدیرانی که تداوم کارکرد دســتگاه تحت مدیریت 
آنان وابسته به فضای سایبری است، باید سواد لازم 
امنیت و پدافند سایبری را کسب کنند تا از آن برای 
رفع آسیب پذیری های ســایبری در برابر تهدیدات 

بهره ببرند
به اعتقاد کارشناســان زمانی که زیرساخت های 
مهم یک  کشور مورد حمله ســایبری قرار می گیرد، 
به این معناســت که نوعی جدید از جنگ در حوزه 
سایبری شکل گرفته و  این میان مدیران و مسوولان 
ســازمان ها باید از حداقل اطلاعات امنیت سایبری 
برخوردار باشــند. طی ســال های گذشته تمرکز 
بر امنیت ســایبری نه به اندازه کافی و شــاید کمتر 
از مقداری که باید باشــد، در این حوزه بوده اســت و 
اشــکال هم آنجاســت که امنیت در حوزه فناوری 
اطلاعات بیشتر با فرآیندها و روش ها پیاده می شود 
نه با تجهیزات.همچنین بودجه هایی که در سازمان ها 
وجود دارد هم قدیمی هســتند و هر سال حداکثر به 
اندازه تورم رشــد دارند اما دو موضوع مهم در این باره 
وجــود دارد؛ اول اینکه قیمت تجهیــزات امنیتی در 
دنیا، جدای از نرخ ارز، به دلیل کمبود چیپ ست طی 
سه سال اخیر، به دلیل بیماری کرونا بیش از سه برابر 
افزایش داشته است.مســئله دیگر محدود و معدود 
شــدن تخصص امنیت و متخصصان آن است یعنی 
سازمان ها انتظار دارند یک تکنسین متخصص شبکه 
که فقط کارهای ابتدایی را انجام می دهد و حقوق آن 
به طور مثال ۱۰ میلیون تومان است بتواند امنیت زیر 
ساخت یک وب سایت دولتی را تأمین کند. بنابراین 
شاید مهم ترین موضوع بحث نیروی انسانی باشد که به 
عنوان مهره ایجاد امنیت در زیر ساخت شبکه به شمار 
می رود و به عقیده کارشناسان بزرگترین پاشنه آشیل 
امنتیت سایبری در ایران نیروی انسانی است و باید به 

مشکلات موجود در این بخش توجه شود

 نگاهی به حملات سایبری اخیر در کشور و چند نکته



نگاه
 رئیس سازمان توسعه تجارت 

خبر داد
انعقاد بزرگترین قرارداد زعفران 

جهان میان ایران و قطر
رئیس سازمان توســعه تجارت با تایید 
خبر نهایی شدن بزرگترین قرارداد زعفران 
جهان میــان ایــران و قطــر، از تلاش این 
سازمان برای حمایت همه جانبه از اجرای 

آن خبر داد
در فاصله چند مــاه مانده تــا آغاز جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر، گــزارش دفتر وزارت 
امور خارجه ایران در قطر  مبــنی بر انعقاد 
بزرگترین قرارداد تجاری زعفران جهان با 
ارزش اولیــه ۳۰۰ میلیون دلار که با حضور 
ســفیر ایران در قطر و وزیــر دارایی قطر و 
جمعی از شخصیت های سیاسی و اقتصادی 
دو کشــور، میان یکی از برندهای شاخص 
زعفران ایران و یکی از بزرگترین و خوشنام 
ترین تجّار قطری، در صدر اخبار اقتصادی 
ایران و کشــورهای فعال در بــازار زعفران 

جهان قرار گرفت
این قرارداد در مدت کوتاهی توانســت 
ضمن اثر مثبت بر رونــق بازار زعفران ایران 
، شــادی و امید را در دل کشاورزان زعفران 
کشــور به ارمغان آورد. موضوعی که رئیس 
ســازمان توســعه تجارت نیز آن را تایید 

می کند
اما  علیرضــا پیمان پــاک - معاون وزیر 
صنعت ، معــدن و تجارت -  ضمــن تایید 
صحّت بزرگترین قــرارداد تجاری زعفران 
جهان و اعلام حمایت قاطــع دولت از این 
قرارداد گفــت: این قرارداد منعقد شــده و 
ما در سازمان توســعه تجارت ایران وظیفه 
را داریــم که توســعه بازارهــای صادراتی 
و غیر نفتی را مــد نظر قرار دهیــم در این 
راستا سازمان توسعه تجارت سعی می کند 
با بــررسی پتانسیل های بازار کشــورهای 
منطقه اقدامات لازم را برای توســعه بازار از 
طریق ارتباط با تجار، بازرگانان و هیات های 
تجاری کشــورهای مختلــف، برگزاری و 
حضور در نمایشــگاه ها و همچنین فعالیت 
در پلتفرم های فعال منطقه  به انجام رساند.  
در نتیجه  بررسی و تحقیقات  انجام شــده، 
قطر یکی از بازارهای مطلوب و جزو اهداف 

توسعه تجارت ایران است
دبیر شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی 
صنایع، معادن و کشــاورزی ایــران افزود: 
سازمان توســعه تجارت به عنوان نماینده 
دولــت، از نظر ماهیــت و مفاد قــرارداد، 
دخالتی در قراردادهای منعقد شــده بین 
گروه های تجاری کشــور با دیگر کشورها 
نخواهد داشــت و تنها به عنوان مشــوّق و 
حمایت کننــده در ایــن قراردادها حضور 
دارد و در صورتی کــه صادرکنندگان نیاز 
به حمایت هــای دولت ماننــد مهیا کردن 
زیرســاخت های پولی و بانکی مــورد نیاز 
داشته باشند، ســعی می کند در حد توان 
خدمات مطلوبی را بــه صادرکنندگان ارائه 

و از آنها حمایت کند
معاون وزیــر صنعت ، معــدن و تجارت 
درباره قــرارداد تجاری انتقــال و فرآوری 
زعفران میــان ایران و قطر گفــت: قرارداد 
قطر ، بیــن یــکی از برندهــای معروف و 
شــاخص کشــور و یکی از تجار بزرگ و به 
نام قطر با حضور ســفیر جمهوری اسلامی 
ایران و دیگر مقامات دو کشــور امضا شده 
است. به دلیل حســاسیت های موجود در 
بازار زعفران جهــان و صیانــت از جایگاه 
مهم ایران در این بــازار و همچنین  مباحث 
مرتبط به تحریم هــای ظالمانه اقتصادی 
کشور، تاکنون طرف ایرانی این قرارداد بنابر 
صلاحدید از انتشار اخبار ابعاد مختلف آن 
خودداری کرده اســت.رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت ایران ادامــه داد: قرارداد با 
ارزش اولیه ۳۰۰ میلیون دلار منعقد شده 
و طبق آخرین آمار دریافتی توسط سازمان 
توســعه تجارت ایران از طرف های قرارداد، 
بخــش اول این محموله تجــاری به ارزش 
تقریبی ۱۵ میلیون دلار آماده ارسال است و 
قرار است پس از تحقق برندینگ و فرآوری و 
بسته بندی از طریق قطر به دیگر کشورهای 
دنیا ارسال شود که قطعا با تحقق این قرارداد 
حجم قابل توجهی از زعفران تولیدی کشور 
صادر شــده و ارزآوری خوبی برای کشــور 
خواهد داشــت. امیدواریم با تحقق اهداف 
صادرکننده و ایجاد زنجیره و بسترســازی 
مناسب در این مسیر، در ســال های آینده 
نیز خیــال کشــاورزان و فعــالان صنعت 
زعفران ایران بــرای منتفع شــدن از این 
بازار راحت شــود.پیمان پاک درباره زمان 
بندی پیش بینی شــده برای تحقق کامل 
این قرارداد نیز گفت: انجام تعهد کامل این 
قرارداد نیاز به زمان و پیگیری های طرفین 
دارد و سازمان توسعه تجارت به طرف ایرانی 
قرارداد اعلام آمادگی کرده اســت که همه 
تلاش خود را جهت تحقق کامل این قرارداد 
به انجام رساندَ تا کلیه عوامل این زنجیره از 
جمله کشاورزان زعفران کار ایران به منافع 
خود دست یابند و شــاهد اثر مطلوب آن  بر 

بازار زعفران ایران در بلند مدت باشیم

سخنگوی وزارت صمت اعلام کرد
جزئیات تعیین قیمت 
خودروهای وارداتی

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ضمن اشــاره به اعداد در نظر گرفته شده به  
عنوان حقــوق ورودی خودروهای واردتی، 
تعرفه واردات، سود واردکننده که متغیر است 
و البته تعرفه واردات بسته به قیمت خودرو 
است، اعلام کرد که باقی قیمت مستلزم این 
اســت که چقدر رقابت روی تابلــو بخورد تا 

کشف قیمت شود
امید قالیباف در گفت وگویی تلویزیونی، 
پیرامون نحوه کشــف قیمــت خودروهای 
وارداتی و محاسبه تعرفه ها، گفت: همانطور 
که بارها اعلام شده، خودروهای وارداتی در 
بورس کالا عرضه خواهند شد. این خودروها 
در چند رده قیمتی قرار است که وارد شوند. 
کمترین تعرفه از حقــوق ورودی مربوط به 
خودروهای در رده قیمتی زیر ۱۰ هزار یورو 
اســت. حقوق گمرکی برای همه خودروها 
چهار درصد ثابت اســت )چــه خودروهای 
زیــر ۱۰ هزار یــورو و چــه خودروهایی که 
سقف قیمتی ۲۰ هزار یورو را دارد(. اما سود 
بازرگانی متغیر اســت؛ کمتریــن میزان را 
خودروهای زیر ۱۰ هزار یورو خواهند داشت. 
به طور مثال بــرای یک خــودروی ۸۰۰۰ 
یــورویی، ۱۰ درصد حقوق ورودی اســت، 
۱۰ تا ۱۵ درصد ســود بازرگان است که وارد 
می کنند و باقی بسته به این است که چقدر 

رقابت روی تابلو بخورد تا کشف قیمت شود
ســخنگوی وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت، در پاسخ به این سوال که با این اعداد 
و به ویژه اینکه می گویید »چقدر رقابت روی 
تابلوی بورس کالا اتفاق بیفتد«، خودروهای 
وارداتی، قابل دســترس بــرای عموم مردم 
خواهد بود؟ تصریح کرد: این سؤال سختی 
اســت؛ شــرایط عموم مردم از چند جهت 
متفاوت شده است. متأسفانه طی یک دهه 
اخیر،  قدرت خرید مــرد به واقع آسیب دیده 
است. این نکته را هم بایستی در نظر گرفت که 
به مدت چهار سال هیچ خودرویی به کشور 
وارد نشد، فلذا وجود یک هیجان که بخواهد 
بر این رقابت تا حدودی دامن بزند و قیمت را 

بالا ببرد، طبیعی است
این مقام مســئول در وزارت صمت ادامه 
داد: اما اگــر خودروهای بــا قیمت ۸۰۰۰ 
یورویی، قیمــت بالایی پیدا کنــد، قطعاً بر 
روی کل بــازار اثر کاهنده خواهد داشــت؛ 
بدیــن معنا که ممکن اســت ایــن خودرو 
)البته این پیش بینی بنده اســت که ممکن 
اســت نادرست هم باشــد؛ چراکه عرضه ها 
زیاد است،( خودروی ۸۰۰۰ یورویی را به هر 
شکلی حساب کنیم، بایســتی حدود ۵۰۰ 
میلیون تومان در بیاید، اما چنانچه بیشــتر 
هم به دلایلی که اشاره شد، شود، این بر روی 
قیمت ســایر خودروها اثر کاهنده خودش 
را خواهد گذاشــت. با فــرض وضع موجود؛ 
بنابراین فضای بــازار خودرو خیــلی آرام و 
کاهنده چه برای خودروهــای وارداتی و چه 
برای خودروهای ساخت داخل خواهد شد و 

بازار را به سمت پایین سوق می دهد
قالیباف تاکید کرد: به هر حال زمانی که 
چهار ســال محصولی عرضه نشود، واکنش 
متقاضیــان را بایســتی در انــواع حالت ها 
پیش بینی کرد. بخشی این است که رقابت 
بسیاری شــکل گیرد و یک بخــش هم این 
اســت که در حقیقت این اتفــاق نیفتد.  به 
طور مثــال زمانی کــه خــودرویی داخلی 
همچون ۲۰۷ وقتی عرضه می شود، گاها تا 
۱۲۰ درصد هم دیده می شــود که رقابت بر 
ســر آن صورت می گیرد؛ بالعکس هایما که 
عرضه می شــود، ۹ درصد نسبت به قیمت 
پایه که وارد تابلو می شــود رقابت می خورد. 
هر دو خودرو هم متعلق به ایران خودروست. 
بنابراین باید شرایط را بررسی کرد تا دقیق تر 
بتوان پیرامون آن صحبت کرد. این موضوع 
برای خودروهای وارداتی هم صدق می کند.

سخنگوی وزارت صمت در ادامه تصریح کرد: 
خودروساز هیچ نفعی در رقابت، ایجاد هیجان 
بر روی تابلو و افزایش رقابت و افزایش قیمت 
ندارد. در مورد عرضه خــودرو در بورس کالا 
بایستی دو مقطع را از هم تفکیک کنیم؛ در 
مقطع اول وزارت صمت تقریباً هیچ نظارتی 
نداشــت و شــرایطی را اعمال نمی کرد که 
نتیجه این شد که خودروی شاسی بلندی که 
قیمت آن یک میلیــارد تومان بود، به یکباره 
از دو میلیارد تومان هــم فراتر رفت. به دنبال 
این موضــوع، وزارت صمت دســتور کاری 
با هماهنــگی بورس کالا ارائــه کرد که یک 
کف عرضه وجود داشــته باشــد تا همگنی 
در عرضه وجود داشته باشــد؛ به طور مثال 
اگر ۲۰۷ عرضه می شــود، همگی ســفید 
باشند یا ویژگی فنی همه مشــابه باشد که 
قیمت های مختلف کشف نشود.وی افزود: 
برای خودروهــای پرتیراژ ایــن کف عرضه 
۲۰۰۰ دستگاه و برای خودروهای کم تیراژ 
۵۰۰ دستگاه تعریف شده است. بورس کالا 
به عنوان یک مرحله گذر از عدم تعادل عرضه 
و تقاضا به مرحله تعادل عرضه و تقاضا انتخاب 

کردیم تا رانت نصیب عده ای خاص نشود
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در آستانه قرار گرفتن در موج هشتم کرونا و در شرایطی که چین از 
مراکز اصلی شیوع مجدد کرونا در جهان است، ایرلاین ها برای هرگونه 
اقدام از جمله محدودیت یا کنترل مســافران ورودی از چین به ایران، 

گوش به فرمان ستاد ملی مبارزه با کرونا هستند
ســه ســال از زمان ثبت اولین مورد ابتلا به کووید ۱۹ در ووهان، 
شــهری در مرکز چین، می گذرد و اکنون آنها بار دیگر افزایش موارد 
بیماری را تجربه می کنند و دبیر کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا 
هم هفته گذشته اظهار کرد موج هشــتم کرونا از دو-سه هفته آینده 

شروع به افزایش می کند
در پی کاهش ناگهانی اقدامات چین برای مقابله با گسترش کرونا و 

شیوع گسترده این ویروس در چین، اخیرا استرالیا و کانادا هم به لیست 
کشورهایی پیوستند که از مســافران چینی می خواهند قبل از پرواز، 
آزمایش کرونا بدهند. دیگر کشــورها از جمله آمریکا، انگلیس، هند، 
ژاپن و چندین کشور اروپایی هم اعلام کرده اند که به دلیل شفاف نبودن 
داده های مربوط به مبتلایان در چین و نگرانی از شیوع سویه های جدید 
این ویروس، محدودیت های شــدیدی بر مســافران این کشور وضع 

می کنند
با شیوع دوباره  کرونا، و ایجاد محدودیت هایی از سوی برخی کشورها 
برای جلوگیری از گسترش کرونا،  پکن هم به محدودیت های کرونایی 
اعمال شــده بر شــهروندان چین در آمریکا و چندین کشور اروپایی 

واکنش شدیدی نشان داد و تهدید کرد که اقدام متقابل خواهد کرد
در حال حاضر از میان ایرلاین های ایرانی، تنها شرکت  هواپیمایی 
ماهان پرواز مســتقیم از چین به ایران دارد و البته پروازهایی از سایر 
ایرلاین های خارجی هم به ایران انجام می شــود و به نظر می رســد 
هنوز ســتاد ملی مبارزه با کرونا اعلام نکرده که بنا شده برای مسافران 
چینی به ایران، محدودیتی وضع شود یا خیر.در این راستا امیرحسین 
ذوالانواری -مدیر روابط عمومی ماهان- در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: 
در حال حاضر برنامه ای وجود ندارد، اما ما تابع نظر وزارت بهداشــت و 
ستاد ملی مبارزه با کرونا هستیم،  هرچند هنوز ابلاغیه ای صادر نشده و 

اگر ابلاغی به ایرلاین شود، ما ملزم به رعایت هستیم

اقدامی برای کنترل مسافران ورودی از چین به ایران انجام می شود؟

 کلاف سردرگم بودجه و برنامه
تقدم و تاخر بررسی لوایح برنامه هفتم توســعه و بودجه 
۱۴۰۲ در مجلس تبدیل به معمایی شــده که برای حل آن 
سناریوهای مختلفی بیان می کنند؛ اما تکلیف این دو لوایح 

چه خواهد شد؟
طبق آیین نامه داخلی مجلس، دولت باید بودجه سالیانه 
 را حداکثر تا ۱۵ آذر به مجلس تقدیم کند که امســال این 
اتفاق با تاخیر رخ داد و دولت چنــد روز پیش بودجه لایحه 
۱۴۰۲ را به مجلس ارسال کرد. از طرف دیگر موعد اجرای 
قانون برنامه ششم علی رغم تمدید یک ساله، پایان امسال 
به اتمام می رســد؛ یعنی باید از ابتدای ســال آینده قانون 
برنامه هفتم در کشور اجرا شود اما هنوز دولت لایحه برنامه 

هفتم را به مجلس تقدیم نکرده است
در شرایطی که کمتر از ســه ماه تا پایان سال باقی مانده، 
ســوال این اســت که تکلیف لوایح برنامه هفتــم و بودجه 
۱۴۰۲ چه خواهد شــد؛ محمدباقر قالیباف رییس مجلس 
در ۲۸ آذر یعنی قبــل از تقدیم لایحه بودجــه به مجلس، 
توضیح داده بود که »مجلس اول برنامه هفتم را بررسی می 
کند اگر نتوانیم بودجه را تا آخر اسفند به سرانجام برسانیم 
ممکن اســت برای دوماه بودجه دو دوازدهم بسته شود اما 

همه تلاش دولت و مجلس این است که این اتفاق نیفتد.«
بعد از تقدیم بودجه همچنان مجلــس بر نظر قبلی خود 
یعنی تقدم بررسی بودجه بر برنامه پافشــاری کرد تا جایی 
که عصر دوشــنبه ۵ دی دولت بودجه را به مجلس ارســال 
می کند منتها هنوز این لایحه اعلام وصول نشــده است؛ در 
این باره سید نظام موسوی سخنگوی هیات رییسه مجلس 
به ایسنا گفته بود که »باید دولت ابتدا لایحه برنامه هفتم را 
به مجلس تقدیم کند و بعد از آن مجلس لایحه بودجه سال 
آینده را اعلام وصول کند؛ بر این اســاس بــا تصمیم هیات 
رییســه مجلس، تا زمانی که تکلیف برنامه هفتم مشخص 

نشود، لایحه بودجه ۱۴۰۲ اعلام وصول نمی شود.«
روز گذشته علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت درباره 
به تعویق افتادن روند تقدیم لایحه بودجه و اینکه آیا در این 
زمینه شــاهد لج بازی میان دولت و مجلس هستیم، گفت: 
امسال مثل هر سال از فروردین و اردیبهشت فرآیند تدوین 
بودجه آغاز شد و در حین تدوین بودجه سیاست های کلی 
برنامه هفتم در شــهریورماه هم به دولت و هم به ســایر قوا 
ابلاغ شــد. باید دولت دو اقدام را انجام می داد؛ یکی بودجه 
سال ۱۴۰۲ را منطبق با سیاســت های برنامه هفتم تنظیم 
کند و دوم اینکه قانون اجرای سیاست های برنامه هفتم هم 

را از شهریور ماه شروع به نگارش کند
وی ادامه داد: دولت لایحــه بودجه را تقدیم مجلس کرد 
و مجلس هم در چارچــوب آیین نامه داخــلی خود مسیر 
خودش را پیش خواهد بــرد. زمان فرآینــد تدوین برنامه 
توسعه از شــهریور پس از ابلاغ سیاست های کلی در دولت 
آغاز شده و در حال پیگیری است و به محض تکمیل، تقدیم 

مجلس شورای اسلامی خواهد کرد
در واکنش بــه صحبت های ســخنگوی دولت، محمد 
رشیدی عضو هیات رییســه مجلس گفت: بدیهی اســت 
که  باید لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ را براساس برنامه هفتم 
توسعه تنظیم و بررسی کند اما متأسفانه تاکنون دولت این 
لایحه برنامه را به مجلس تقدیم نکرده است؛ سیاست های 
کلی در شهریورماه ابلاغ شــده و دولت می توانست در سه 

ماه، کار نگارش برنامه هفتم توسعه را انجام دهد پس حتی 
اگر نظر دولت این بود که برنامه ششم تمدید شود، از همان 
شــهریور باید اجازه تمدید برنامه را از مقام معظم رهبری 

می گرفت تا در صورت موافقت ایشان برنامه تمدید می شد
رشیدی ادامه داد: در هرصورت دولت در چندماه گذشته 
نه مجوز تمدیــد برنامه را گرفته و نه برنامــه هفتم را آماده 
تقدیم به مجلس کرده این در حالی اســت قوه مقننه باید 

براساس قانون عمل کند
این عضو هیات رییســه مجلس از نحــوه تقدیم لایحه 
بودجه هم انتقــاد کرد و گفــت: لایحه بودجــه ای که به 
مجلس ارسال شده، بدون انجام تشــریفات قانونی و بدون 
لحاظ کردن جداول و با تاخیر ارائه شده و در صحن مجلس 
تقدیم نشده است؛ مجلس قانون را رعایت می کند پس باید 

بودجه سال آتی براساس برنامه هفتم آماده شود
در این بین تعدادی از نماینــدگان مجلس هم تذکراتی 
را در جلســه علنی روز گذشــته )۱۴ دی( مطرح کردند؛ 
محمدعلی محســنی بندپی نماینده نوشهر گفت: بیش از 
یک ماه و نیم از قول رئیس جمهور بــرای ارائه لوایح برنامه 
هفتم توسعه و بودجه ســال ۱۴۰۲ به مجلس می گذرد و 
همچنان ما معطل ارائه این لوایح هســتیم. هرچه سریع تر 

این دو لایحه تقدیم مجلس شود
کاظــم دلخوش نماینده صومعه ســرا نیز بیــان کرد: » 
اینطور که پیش می رود قانون بودجه به صورت دو دوازدهم 
یا سه دوازدهم تصویب می شود و این به نفع کشور نیست؛ 
لایحــه برنامه بیاید و ظرف یک ســاعت می شــود تمدید 
را انجــام داد؛ به ولله قســم بودجه کشــور را با مشــکلات 

عدیده تری مواجه می کند.«
تذکری که در پاســخ بــه آن، علی نیکــزاد نایب رییس 
مجلس بیان کرد: »دولت باید خرداد ماه برنامه را به مجلس 
ارائه می کرد؛ سیاســت های کلی رهبری شــهریور ماه به 
دولت ابلاغ شد و رییس مجلس شــهریورماه در نامه ای به 
دولت خواست که با توجه به ابلاغ سیاست های کلی، برنامه 
را به مجلس بفرستید و دولت شــهریور، مهر، آبان و آذر را 

فرصت داشت تا برنامه را به مجلس ارائه دهد. الان موضوع 
این است که دولت باید اجازه بگیرد، پیشنهاد دهد و تمدید 
برنامه به تصویب نمایندگان برسد و ســپس بودجه اعلام 
وصول و مجلس وارد رسیدگی شود. نظر رئیس مجلس این 
بود که طبق ماده ۱۸۹ باید اول برنامه داده شــود، بنابراین 
در ســران قوا صحبت شــده و در حال رسیدن به نتیجه ای 
رسیدن و به زودی موضوع برنامــه و بودجه تعیین تکلیف 

خواهد شد.«
شــنیده ها از تعدادی از نمایندگان حاکی از این اســت 
که دولت تا پایان دی ماه لایحه برنامــه هفتم را به مجلس 
تقدیم می کند؛ این احتمال وجود دارد که مجلس به صورت 
همزمان دو کمیسیون تلفیق بودجه و برنامه تشکیل دهد و 
ابتدا بررسی برنامه را به اتمام رســانده و رسیدگی به بودجه 
به سال آینده موکول شود؛ موضوعی که بهروز محبی نجم 
آبادی عضو کمیسیون برنامه و بودجه در گفت وگو با ایسنا 

تلویجا تایید کرد
محبی نجم آبــادی با این توضیح کــه باید لایحه بودجه 
در چارچوب برنامه هفتم تدوین شــود، گفت: بیش از ۱۲ 
کمیته در سازمان برنامه و بودجه برای تدوین لایحه برنامه 
هفتم تشکیل شده و آنها در حال آماده کردن برنامه هستند 
؛ دولت هم اعلام کرده تا یکی دو هفته آینده یعنی حداکثر 
تا پایــان دی ماه لایحــه برنامه هفتم را بــه مجلس تقدیم 

می کند
وی ادامــه داد: با تقدیــم لایحه برنامــه هفتم، مجلس 
می تواند بودجــه را در چارچوب آن مــورد رسیدگی قرار 
داد؛ در همین راستا ممکن اســت این دو لایحه به موازارت 
یکدیگر در مجلس بررسی شده و بودجه در چارچوب برنامه 
مورد توجه قرار گیرد البته عــده ای معتقدند که بودجه به 
صورت ســه دوازدهم تصویب شــود. در نهایت باید منتظر 

ماند که مجلس چه تصمیمی می گیرد
به نظر می رسد که در نهایت تعیین تکلیف بودجه ۱۴۰۲ 
و برنامه هفتم توســعه منــوط به اجماع مجلــس و دولت 

خواهد بود

در راســتای اجرای سیاســت فعال ســازی 
واحدها و کارخانه های تعطیل شده و راه اندازی 
مجدد خطوط تولیــد، ۲۷۰۰ واحد اقتصادی در 
کشور احیا شــده و ۴۰۰۰ واحد اقتصادی راکد و 

نیمه فعال تا پایان سال احیا خواهند شد
تقویــت و حمایــت از بنگاه هــای کوچک و 
متوســط از جمله راهکارهای حمایــت از تولید 
ملی و رشــد و رونق اقتصادی اســت، بر همین 
اســاس موضوع پرداختن به بنگاه های اقتصادی 
و احیای واحدهای راکد و نیمه فعال همواره مورد 
توجه مقام معظم رهبری بوده و ایشــان بر لزوم 
احیای صنایع کوچک و متوسط به عنوان یکی از 

برنامه های اساسی دولت تاکید فرموده اند
دولــت سیزدهم بــا درک اهمیــت احیای 
واحدهای نیمه فعال و راکــد اقتصادی بر فعال 
ســازی مجــدد کارخانه های راکــد و تعطیل و 
بازگردانــدن کارگران بــه کارخانه هــا اهتمام 
ورزید تا آنجا که طــرح نهضت احیای واحدهای 

اقتصادی را به اجرا در آورد
خردادماه امســال احیــا و بازگرداندن ۵۴۶ 
طرح راکــد و نیمه فعــال به چرخــه اقتصادی 
کشور با ســرمایه گذاری ۶۰۰۰ میلیارد تومان و 
اشــتغالزایی بیش از ۸۰۰۰ نفر با حضور معاون 
اول رئیس جمهوری و تنهــا در ۸ ماهه روی کار 

آمدن دولت انجام شد
به گفته محمــد مخبر - معــاون اول رئیس 

جمهور اگر بــه دنبال احیای ایــن واحدها جز از 
مسیر طرح نهضت احیا بودیم حداقل ســه سال 
زمان نیاز بود تــا این واحدها بــه چرخه اقتصاد 
کشــور برگردند. بسیاری از کارشناسان بازار کار 
احیای کارخانه های تعطیل شده از سوی دولت 
سیزدهــم را از جملــه اقدامات موثــر در ایجاد 

اشتغال پایدار می دانند
ناصر چمــنی - فعال حــوزه کار در گفت وگو 
با ایســنا، معتقد اســت: احیــای کارخانه های 
تعطیل و واحدهــای راکد و نیمه فعــال بر بازار 
اشتغال اثرگذار است چراکه یکی از ظرفیت های 
اشــتغال،  بنگاه هایی هســتند که دچار رکود و 
تعطیلی شــده و عملا از چرخه اشتغال و فعالیت 

اقتصادی خارج شده اند
به گفته وی، بازگشت کارگران به کارخانه ها 
موجب فعال شدن مجدد خطوط تولید می شود 
و این امر در رونق تولید داخلی و امنیت شــغلی و 

معیشتی کارگران موثر است
بر اســاس تازه تریــن آمارهــا، ۲۷۰۰ واحد 
اقتصادی در کشــور احیا شــده و ۴۰۰۰ واحد 
اقتصادی راکــد و نیمه فعال تا پایان ســال احیا 

خواهند شد
برابر اعلام معاونت توسعه روستایی و مناطق 
محروم ریاســت جمهــوری، از ابتــدای دولت 
سیزدهم تاکنون با راه اندازی نهضت احیا و فعال 
سازی واحدهای راکد و نیمه فعال ۸۰ هزار شغل 

در کشور ایجاد شــده و طی این بازه زمانی بیش 
از ۵۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای احیای این 

واحدها پرداخت شده است
صندوق کارآفرینی امید نیز بــه عنوان یکی 
از متولیــان امر اجــرای نهضت احیا در کشــور 
از ابتدای امســال تاکنون بیــش از ۳۵۷ واحد 
اقتصادی را مورد حمایت قرار داده و بیش از ۶۰۰ 
میلیارد تومان تسهیلات به این بنگاه ها پرداخت 

کرده است
با حمایت صندوق کارآفرینی امید در احیای 
واحدهای راکد، نیمه تمــام و نیمه فعال، ۲۷۰۰ 

میلیارد تومان ســرمایه راکد در کشور به چرخه 
تولید بازگشــته و ۷۹۶۰ مورد اشتغال جدید به 

وجود آمده است
به گزارش ایســنا، موضوع صیانت از نیروهای 
کار و حمایت از کارفرمایان از جمله وظایف ذاتی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به شــمار می 
رود و بر این اساس رویکرد حفظ اشتغال موجود 
و بقای بنگاه های اقتصــادی، حمایت از تولید و 
ســرمایه گذاری،  بهبود فضای کسب و کار و  رفع 
موانع چرخه تولید را از اولویتهای خود قرار داده 

است

تازه ترین آمار احیای واحدها و کارخانه های راکد و نیمه فعال
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 آمار عجیب واردات 
محصولات  رسمی 

بهداشتی و آرایشی
طبــق اعلام گمــرک، در هشــت ماهه 
امسال کمتر از ۶۰۰ تن محصولات آرایشی 
و بهداشتی مراقبت از پوست و مو وارد کشور 
شــده که در نهایت بسیار کمتــر از چیزی 
اســت که در بازار عرضه می شــود و این در 
حالی اســت که واردات تعداد زیادی از این 
اقلام از قبیل کرم و صابون ممنوع اســت که 
به گفته مســئولان مربوطه، مبدأ ورود آنها 
مناطق آزاد یا قاچاق هســتند یــا اینکه به 
صورت فله وارد کشــور شــده و با برندهای 
مختلف خارجی بسته بندی و در بازار عرضه 

می شوند
علیرغم اینکه طبق آمــار گمرک میزان 
واردات رســمی محصــولات بهداشــتی و 
آرایشی چندان چشــمگیر نیست و واردات 
بسیاری از این اقلام به صفــر رسیده و طبق 
اعلام انجمــن واردکننــدگان محصولات 
آرایــشی و بهداشــتی، واردات بیش از ۸۰ 
درصد کالاهــای این بخش ممنوع اســت، 
در ســطح عرضه اثری از کاهش محصولات 
خارجی نیســت و این محصولات به میزان 
فراوانی در بــازار عرضه می شــوند که مبدأ 

ورود آنها زیر سوال است
به عنــوان نمونــه، واردات انــواع کرم و 
صابون و بسیــاری از محصــولات آرایشی 
ممنوع و صفر بوده اســت اما در بازار مصرف 
شــاهد عرضه بسیاری از ایــن محصولات 
با برندهای خارجی هســتیم کــه به گفته 
مسئولان مربوطه، مبدأ ورود آنها مناطق آزاد 
یا قاچاق هســتند یا اینکه به صورت فله وارد 
کشــور شــده و با برندهای مختلف خارجی 

بسته بندی و در بازار عرضه می شوند
همچنین باوجود عرضــه فراوان و متنوع 
شــامپو با برندهای خارجی در بازار مصرف، 
فقط ۸۰ تن از این محصول به صورت رسمی 

وارد شده است
از ســوی دیگر باوجود ممنوعیت واردات 
فرآورده های آرایش چشم، لب و لاک ناخن، 
این محصولات با برندهــای خارجی در بازار 

مصرف فراوان عرضه می شوند
طبق آمار گمرک، در هشت ماهه امسال 
کمتــر از ۶۰۰ تــن محصــولات آرایشی و 
بهداشتی مراقبت از پوســت و مو وارد کشور 
شده که در نهایت بسیار کمتر از چیزی است 

که در بازار، عرضه و مصرف می شود
بر اســاس اعلام گمــرک، واردات انواع 
صابــون حمــام و دستشــویی، صابــون 
گلسیرینه، صابون طــبی و پودر صابون صفر 
و ممنوع بــوده اســت. واردات محصولات و 
فرآورده های آلی تانسیــو اکتیف به منظور 
شست و شوی بدن به شــکل مایع یا کرم نیز 

صفر و ممنوع بوده است
همچنین واردات فرآورده های مراقبت و 
نگهداری از پوست از جمله انواع کرم ها و ضد 

آفتاب ها نیز ممنوع است
در میان دیگر اقلام آرایشی و بهداشــتی، 
در هشت ماهه امسال واردات ژل قابل تزریق 
و ســایر فرآورده های زیبایی و آرایشی ۲۷۸ 
تن و به ارزش ۲۲ میلیون دلار انجام شــده 

است
بر اســاس آمار گمرک، میــزان واردات 
رژلب، برق لب، مداد لب و سایر فرآورده های 
آرایــش لــب، لاک ناخــن و فرآورده های 
آرایــش ناخــن و همچنیــن پن کیــک و 
فوندانسیون های آرایشی صفر و ممنوع بوده 

است
همچنین در هشت ماهه ســال گذشته 
۶۳۴۱ کیلوگرم شــامپو از کشورهای ایتالیا 
و ســریلانکا وارد کشور شــده که این میزان 
در هشت ماهه امســال با افزایش ۷۴ هزار و 
۲۵۵ کیلوگرمی به ۸۰ هزار و ۵۹۶ کیلوگرم 
رسیــده کــه ارزش واردات آن معادل ۲۶۰ 

هزار و ۳۷۴ دلار بوده است
گفتنی اســت؛ در این مدت واردات انواع 
فرآورده های مربوط به مو از قبیل اســپری 
مو، ژل موی سر، فیکســاتورهای موی سر، 
فر کننده ها و صاف کننده های شیمیایی نیز 

صفر و ممنوع بوده است
در بین اقلام آرایــشی، واردات عطریات 
و ادکلن ها رشــد داشــته و از ۴۶ تن در سال 
گذشته به ۱۴۴ تن در هشــت ماهه ابتدای 
ســال جاری رسیده کــه ارزش آن نیز چهار 

میلیون و ۶۹۶ هزار دلار ثبت شده است

سخنگوی وزارت صمت: 
تخصیص خودرو به مدیران 

ایران خودرو سریعا ابطال شود
گروه صنعــتی ایران خــودرو، اخیرا در 
اقدامی بــرای تعــدادی از مدیــران خود، 
حواله تخصیــص محصول هایمــا ۸S با 
قیمت کارخانه، ارائه کرده است، سخنگوی 
وزارت صمــت در واکنش به این دســت و 
دلبازی ایران خودرو بــه صراحت اعلام کرد 
که تخصیــص خودرو با قیمــت کارخانه به 
مدیران ایران خودرو اشــتباه بوده و بایستی 
سریعا ابطال شود.به گزارش ایسنا، تصاویر 
و اطلاعاتی منتشر شده اســت که در آن به 
تخصیص و تحویل محصــول هایما ۸S به 
قیمت کارخانه )یک  میلیــارد و ۵۰ میلیون 
تومان( بــرای تعــدادی از مدیــران گروه 
صنعتی ایران خودرو اشــاره شده و این گروه 
صنعتی مدیران خود را مورد لطف قرار داده 
اســت.این موضوع در حالی مطرح شده که 
بازار با التهاب روبرو اســت و علیرغم کاهش 
قیمت ها طی یــک هفته اخیــر همچنان 
قیمت ها با قیمت های  مصوب درب کارخانه 
و حتی قیمت واقعی مطابــق با ارزش کیفی 
محصــولات، فاصله بسیــار دارد؛ بر همین 
اســاس به نظر می رسد، در شــرایط فعلی 
وجود این امــکان برای خودروســازان که 
محصولات خود را با قیمــت کمتر از بورس 
کالا به مدیران خودرو بدهد، جایز نباشد.  به 
دنبال این موضــوع، وزارت صمت واکنش 
نشان داده اســت.امید قالیباف- سخنگوی 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت- در این 
رابطه اظهار کــرد: امروز )سه شــنبه( برابر 
اخبار واصله و بررسی های اولیه، مشــخص 
شد شــرکت ایران خودرو تعدادی خودروی 
هایمــا S۸ را با قیمت کارخانــه به مدیران 
خود اختصاص داده است؛ این اقدام نه  تنها در 
شرایط کنونی بازار خودرو ناپسند است، بلکه 
با سیاست های مبارزه با رانت دولت و وزارت 
صمت نیز در تعارض قرار دارد.وی ادامه داد: 
از این رو از شرکت ایران خودرو خواسته شده 
تا ضمن ابطال تخصیص این خودروها توجه 
بیشتری نسبت به تبعات اینگونه تصمیم ها 
داشته باشند.مشاور وزیر صمت ضمن تاکید 
بر اینکه به محض دریافــت این خبر وزارت 
صمت وارد صحت ســنجی موضوع شــد، 
گفت: پس از بررسی های اولیه و اثبات قضیه، 
اقدامات لازم  در جهت استیفای منافع مردم 
و حذف رانت شکل گرفته انجام شد.قالیباف 
تصریح کــرد: وزارت صمت هیچگونه رانتی 
را در هیچ زمینــه ای برنمی تابد و به محض 
اطلاع، قاطعانه برخوردهــای لازم را انجام 
خواهــد داد.عذر بدتر از گنــاه ایران خودرو: 
مدیران جانفشــانی می کنند و محصولات 
ایراددار را زیــر پای خــود می اندازند!  گروه 
صنعتی ایران خودرو در رابطه با این موضوع 
اعلام کرده است:  به سبب اینکه این خودروها 
در فرآینــد شناســایی ایرادهــای کیفی و 
مونتاژی، دارای بــرخی مغایرت های کیفی 
در بخش های موتور، بدنــه، رنگ، تزیینات 
داخلی و… بوده، قابلیت عرضه به مشتریان 
را نداشت؛  بر همین اساس با تصمیم و صدور 
مجوز هیات مدیره شرکت ایران خودرو مقرر 
شد، این خودروهای دارای نقصِ  نخستین 
ســری از تولید اولیه محصول هایما ۸S،  به 
صورت هــای دیگری )جز سیســتم عادی 
فروش(، حتی بــدون اعطــای گارانتی در 

اختیار مدیران شرکت قرار گیرد. 

پیش بینی درآمد ٣٠ میلیارد 
دلاری صنعت مس

ســخنگوی وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت، ضمن تاکید بر توسعه صنعت مس 
کشور، از در دستور کار قرار گرفتن ۳۲ طرح 
جدید در این حوزه خبــر داد و گفت: درآمد 
۳۰ میلیون دلاری برای ایــن صنعت قابل 
پیش بینی اســت.امید قالیباف در حساب 
توییتر خود نوشــت: ›‹ توسعه صنعت مس 
یکی از مسیرهای بی بدیل پیشــرفت کشور 
اســت.   از نظر ذخایر مس،  در جایگاه پنجم 
جهان هســتیم؛ با هفت درصد اکتشــاف! 
درآمد ایــن صنعت تــا ۳۰ میلیــارد دلار 
قابل پیش بینی اســت.  ۳۲ طــرح جدید با 
ســرمایه گذاری ۱۵ میلیارد دلار در دستور 
کار اســت که تولید کنــونی۲۴۰ هزار تنی 
را به یک میلیــون تن افزایــش خواهد داد. 
›‹گفتنی اســت که توسعه صنعت مس طی 
مدت اخیر مورد توجه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت قرار گرفته اســت؛ روز گذشته نیز 
وزیر صنعت، معدن و تجــارت نیز گفت: به 
منظور جبران عقب ماندگی ها در حوزه مس، 
۱۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری انجام خواهد 
شد که موجب افزایش  صادرات از حدود ۱.۷ 
میلیارد کنونی به بیش از ۱۰ میلیارد دلار در 

پنج سال آینده خواهد شد. 

خبر

آمار پنج ســال گذشــته نشــان می دهد که بازار مسکن 
شهرتهران آبان ۱۳۹۹ بالاترین و اســفند ۱۴۰۰ پایین ترین 

میزان تورم نقطه به نقطه را تجربه کرده است
آمارها گویای آن است که در دوره اخیر نوسان بازار مسکن 
شهر تهران که از اوایل ســال ۱۳۹۷ آغاز شده، قیمت مسکن 
در اردیبهشــت ۱۳۹۸ اولین قله ی قیمــتی را با ۱۱۲ درصد 
رشد نقطه به نقطه تجربه کرده و سپس مسیر کاهشی به خود 

گرفته است
مجددا روند افزایش قیمت ها از خرداد ۱۳۹۹ کلید خورده 

و آبان همان سال رکورد رشــد نقطه به نقطه با ۱۱۸ درصد که 
بالاترین میزان افزایش قیمت در ۵۷ ماه گذشــته )فروردین 

۱۳۹۷ تاکنون( بوده به ثبت رسیده است
طبق آمار بانک مرکزی، کمترین میزان تورم در مقایســه 
با مدت مشابه ســال قبل از آن هم به اســفند ۱۴۰۰ مربوط 
می شــود که تورم نقطه به نقطه بازار مسکن شهر تهران به ۱۶ 
درصد رسید. هفــت ماه قبل از آن یعنی مــرداد ۱۴۰۰ قانون 
جهش تولید و تامین مســکن به تصویب رسیــد و پس از آن 
دولت سیزدهم پروژه نهضت ملی مســکن را آغاز کرد. به نظر 

می رسد بخشی از آرامش بازار مســکن در اواخر سال ۱۴۰۰ 
متاثر از برنامه ساخت یک میلیون خانه در سال باشد

در ادامه مجددا بازار مســکن شــهر تهران روند صعودی به 
خود گرفته و پــس از طی نوســاناتی در آذر ۱۴۰۱ تورم نقطه 
به نقطه مسکن پایتخت در آذر ۱۴۰۱ به ۴۷.۵ درصد رسیده 

است
به اعتقاد کارشناســان، نوســانات بازارهای موازی، تورم 
عمــومی و انتظارات تــورمی از مهمترین عوامــل اثرگذار بر 

نوسانات بازار مسکن است

 اسفند ۱۴٠٠؛ نقطه آرامش بازار مسکن

 جزئیات درآمد دولت از مالیات های مختلف
کاهش سهم درآمدهای نفتی در بودجه و حرکت به سمت درآمدهای پایدار 
مانند مالیات، با اینکه همواره یکی از اهداف کشــور محسوب می شده اما کمتر 
به آن توجه شده اســت؛ موضوعی که طی دو ســال اخیر در راستای تحقق آن 

گام هایی برداشته شده و آمارها نیز از جایگزینی مالیات با نفت حکایت دارند
تا حدود ۱۰ سال قبل، حدود ۵۰ درصد از منابع عمومی بودجه کشور از محل 
صادرات نفت تامین می شد اما این سهم به تدریج کاهش پیدا کرد و جای خود را 
به درآمدهای مالیاتی داد.  به طوری که بر اساس لایحه بودجه سال ۱۴۰۱،  کل 
سهم درآمد دولت از صادرات نفت ۳.۸ میلیون میلیارد ریال پیش بینی شده بود 

که درآمدهای نفتی از این بخش تنها معادل ۲۵ درصد سهم داشت
البته اظهار نظر مســئولان از ادامه این روند حکایت دارد و به نظرمی رســد 
نه تنها طبق گفته سیداحســان خاندوزی،  وزیر امور اقتصاد و دارایی قرار است 
اقتصاد کشور تا پایان فعالیت دولت سیزدهم، وارد فصلی جدید از دوران مالیات 
ستانی و رهایی از بودجه مبتنی بر نفت شــود، بلکه رئیس سازمان امورمالیاتی 
نیز ضمن تاکید بر این نکته که وابستگی بودجه دولت به نفت، نقطه آسیب پذیر 
اصلی اقتصاد ملی بوده،  اعلام کرده که در شرایطی که کشور از سایر منابع مالی 
همچون درآمدهای نفتی محروم است،  مسئولیت این دستگاه در تامین مالی 
دولت بسیارسنگین است؛  ضمن اینکه دولت سیزدهم به شدت از تامین مالی 
ازطریق ســایر شیوه ها از جمله چاپ پول و استقراض بانکی ابا دارد؛ چرا که این 
شیوه های نادرست در نهایت به تورم می انجامد و فشار آن بر زندگی و معیشت 

مردم وارد می شود
منظور همچنیــن به نقش مالیات در تامین بودجه کشــور اشــاره کرده و 
دراین مورد گفته است که مهمترین ماموریت این دستگاه، وصول درآمدهای 
مالیاتی و تامین بودجه کشور است و با تلاش مضاعف و کار جهادی باید زمینه 
رشد درآمدها و تعالی نظام مالیاتی را فراهم سازیم.  برنامه کلان نظام مالیاتی در 
چهارسال پیش رو، افزایش نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی از حدود شش 
درصد به ۹ درصد )۵۰ درصد رشد( و تامین مالی حداکثری از منابع سالم و پایدار 

مالیاتی است
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با تاکید بر اینکه هوشمندسازی نظام 
مالیاتی و حاکمیت داده ها،  اولویت اصلی برنامه های نظام مالیاتی است، اظهار 
کرده است که برای تحقق این برنامه کلان، سه اقدام کلیدی شامل اجرای قانون 
پایانه های فروشگاهی و ســامانه مودیان،  اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده 
جدید و اســتفاده از ظرفیت های ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم را 

باید به سرانجام برسانیم
جزییات افزایش درآمدهای مالیاتی از قرنی به قرن دیگر!

در این میان یک نگاه اجمالی به آمار و ارقام لوایح در ســال های گذشته هم 
نشــان می دهد که نقش مالیات در تامین هزینه های دولت  هر سال پررنگ تر از 

سال قبل شده است
بر اساس مستندات، مقایسه درآمدهای مالیاتی دولت در سال های ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ نشان می دهد که در لایحه بودجه امسال، درآمدهای مالیاتی از ۳۲۵ هزار 
میلیارد تومان به ۵۲۶ هزار میلیارد تومان رسیده که در این میان، سهم مالیات 
اشخاص حقوقی در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ معادل ۱۳۳ هزار و ۶۲۷ میلیارد 
تومان است که در مقایسه با رقم بودجه ســال ۱۴۰۰ )۵۹ هزار و۲۱۰میلیارد 

تومان( بیش از دو برابر افزایش داشت. 
همچنین سهم مالیات بر درآمدها در لایحه بودجه سال جاری نیز ۸۴ هزار 
و ۲۱۰ میلیارد تومان بود که در مقایسه با رقم ۵۴ هزار و ۲۴۶ میلیارد تومان در 

بودجه سال ۱۴۰۰ معادل ۵۵ درصد زیاد شده  است. 
علاوه بر این، میــزان مالیات بر ثــروت ۲۷ هزار و ۵۱۷ میلیــارد تومان در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ پیش بینی شده است که نســبت به سهم ۳۴ هزار و 
۲۳۲ میلیارد تومان این مالیات در بودجه سال ۱۴۰۰، تقریبا ۲۶ درصد کاهش 

داشت
 رقم مالیات واردات در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ معــادل ۷۷ هزار و ۷۵۰ 
میلیارد تومان درنظر گرفته شده بود که در مقایسه با مصوبه بودجه سال ۱۴۰۰ 

)۵۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان(  ۴۲.۵ درصد افزایش داشت
از سوی دیگر، مالیات کالاها و خدمات در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ معادل 

۲۰۳ هزار و ۶۶۱ میلیارد تومان درنظر گرفته شده،  این درحالی است که این رقم 
در بودجه سال گذشــته،  ۱۲۲ هزار و ۹۴۵ میلیارد تومان بود که به میزان ۶۶.۳ 

درصد رشد داشته است
تحقق این ارقام را می توان در جزییــات میزان درآمدهای مالیاتی دولت هم 
مشاهده کرد. بر این اساس میزان »مالیات اشــخاص حقوقی« از ابتدای سال 
جاری تا پایان شــهریورماه حدود ۹۹ هزار و ۴۸۶ میلیــارد تومان بوده که این 
میزان تا پایان آذرماه سال جاری به ۱۴۴ هزار و ۵۰۱ میلیارد تومان رسیده است.  
درحالی که میزان دریافتی دولت از محل مالیات اشخاص حقوقی در کل سال 

۱۴۰۰،  معادل ۱۱۷ هزار و ۲۲۱ میلیون تومان بوده است
میزان درآمد حاصل از مالیات بر درآمدها در کل سال گذشته۵۷ هزار و ۳۸۹ 
میلیون تومان بوده که در شش ماه سال به جاری  ۴۰ هزار و ۵۳۸ میلیارد تومان و 

در ۹ ماه سال جاری نیز به  ۶۲ هزارو ۴۶۱ میلیارد تومان رسیده است
درآمد مالیاتی از محل مالیات بر ثروت  در شش ماه سال جاری ۸۴۶۵ 
میلیارد و در  ۹ ماه ســال جاری نیز ۱۳ هزار میلیارد تومان بوده اســت.  
این درحالی اســت که دولت از این محل در سال ۱۴۰۰، ۱۴ هزار و ۱۸۹ 

میلیارد تومان کسب کرده است
بر اساس این گزارش،  درآمد دولت از محل  مالیات های مستقیم در۶ 
ماه ســال جاری ۱۴۸ هزار و ۴۹۱ میلیارد تومان و در ۹ ماه ســالجاری 
نیز ۲۱۹ هزار و ۹۶۴ میلیارد تومان بوده اســت.  همچنین میزان درآمد 
دولت از مالیات های مستقیم در ســال گذشته ۱۸۸ هزارو ۶۹۹ میلیارد 

تومان بوده است
درآمدی که دولت از محل مالیات بر کالاها و خدمات به دست آورده 
در شــش ماه ســال جاری  ۸۲ هزار و ۲۸ میلیارد و در ۹ ماه سال جاری 
۱۲۸ هزار و ۷۷۳ میلیارد تومان بوده درحالی که این رقم در کل ســال 

گذشته ۱۷ هزار و ۱۲۲ میلیارد تومان بوده است
بررسی این ارقام نشان می دهد که مالیاتی که دولت در ۹ ماه یاحتی 
شش ماه ســال جاری دریافت کرده اســت در بسیاری از بخش هاحتی 
از کل سال گذشته بیشــتر بوده که نشــان دهنده عزم جدی دولت در 

جایگزینی درآمدهای مالی با درآمدهای نفتی است
در این راســتا وزیر امور اقتصاد و دارایی نیز در نشســتی که آبان ماه 
با کمیسیون برنامه و بودجه داشــته بر این نکته تاکید کرده که اقتصاد 
کشــور تا پایان فعالیت دولت سیزدهــم، وارد فصلی جدیــد از دوران 

مالیات ستانی و رهایی از بودجه مبتنی بر نفت خواهد شد
خاندوزی با طرح درخواســت از نمایندگان عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه و محاســبات مجلس برای کمک به پیشبرد و تداوم تحولی که از 
سال گذشته در بودجه نویسی شروع شــده است، اظهار کرده که تلاش 
کردیم، مبتنی بر اعداد و ارقام و مســتندات نشــان دهیم سازمان امور 
مالیاتی به معنای واقعی کلمه، در مسیرتحــول نظام مالیاتی و رهایی از 

اقتصاد نفتی،  به عنوان خواسته سال های طولانی  در حال حرکت است
به گفته وی، این مسیر در گذشــته خیلی کند طی می شد که وقتی 
عملکرد ســال اول فعالیت دولت سیزدهم با سال پیش از آن و حتی سه 
یا چهار ســال قبل تر مقایســه می کنیم،  نشــان دهنده این است که با 

ســرعت خیلی زیادی در حوزه تامین درآمدهای بودجــه از مالیات در 
حال حرکت هستیم

البته به اعتقاد خاندوزی، جماعتی هســتند که خوش ندارند دولت 
به درآمدهای مالیاتی اتکاء داشته باشــد و همچنین یک فرهنگ دیرپا 
ومزمن هم در کشور وجود دارد که برخی فعالان اقتصادی همواره سعی 
داشــته اند،  از پرداخت مالیات فرار کنند.  البته این ســخن به این معنا 
نیســت که فقط درآمد بیشــتری وصول کنیم؛  بلکه اساساشیوه های 
شناسایی و اخذ مالیات را از روش های ســنتی مبتنی بر مواجهه های پر 
فساد و ناکارآمد و کاملا ممیز محور گذشــته را به نوع دیگری از مالیات 

ستانی تبدیل خواهیم کرد
ایــن مباحث درحالی از ســوی وزیر مطرح شــده اســت که دولت 
سیزدهم عزم خــود را اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان که در سال ۱۳۹۸ توسط مجلس شــورای اسلامی تصویب شد 

جزم کرده است
گام نخست این قانون سال گذشته برداشــته و ماده )۱۱( این قانون 
اجرا شــد.  طبق ماده ۱۱ قانون مذکور،  بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران موظف بود با همکاری ســازمان ظرف مدت یک سال پس از ابلاغ 
این قانون،  نسبت به ساماندهی دســتگاه های کارتخوان بانکی یا درگاه 
های پرداخت الکترونیکی اقدام کرده وبا ایجــاد تناظر بین آنها با مجوز 
فعالیت و شــماره اقتصادی بنگاه های اقتصادی به هر یک از پایانه های 

فروش،  شناسه یکتا اختصاص دهد
پس از تخصیص شناسه مذکور،  کلیه تراکنش های های انجام شده 
از طریق حســاب های بانکی متصل به دســتگاه های کارتخوان بانکی و 
نیز درگاه های پرداخت الکترونیکی به عنــوان تراکنش های های بانکی 
مرتبط با فعالیت شــغلی صاحب حساب بانکی محســوب شده و بانک 
مرکزی جمهــوری اسلامی ایران موظف اســت در چارچــوب قانون و 
مقررات مربوطه،  اطلاعات اینتراکنش های های بانکی شامل مانده اول 
دوره،  وجوه واریزی،  وجوه برداشت شــده و مانده آخر دوره هر حساب 
بانکی را به منظورتکمیل پایگاه اطلاعات هویــتی،  عملکردی و دارایی 
مودیان موضوع ماده )۱۶۹ مکرر(  قانون مالیات های مســتقیم مصوب 
سوم اسفندســال ۱۳۶۶ با اصلاحات و الحاقات بعدی به صورت برخط 

دراختیار سازمان قرار دهد
در راســتای اجرای این ماده،  حدود ۱۸ میلیون و ۸۰۰ هزار دستگاه 
کارتخوان ساماندهی شــد که از این تعداد،  حدود ۹ میلیون و ۴۰۰ هزار 
دستگاه به علت عدم اتصال به پرونده های مالیاتی،  غیرفعال ومابقی نیز 
به پرونده های مالیاتی مربوطه متصل شــد.  در واقع حساب های متصل 
به این دســتگاه های کارتخوان،  به عنوان حساب تجاری محسوب شده 
و وجوه واریزی به این حســاب ها به عنوان وجوه درآمدی کســب و کار 

مؤدی در نظر گرفته شد
از طرف دیگر در راســتای اجرای قانــون پایانه های فروشــگاهی،  
تاکنون شرکت های بورسی و شرکت های دولتی و دستگاه های اجرایی 
موضوع ماده ۵ قانون کشــوری از اول به ســامانه پیوســته اند تا با ارائه 
صورت حســاب الکترونیکی،  میــزان مالیاتی که بایــد پرداخت کنند 

شفاف شود
ادامه این روند حاکی از آن است که ســازمان امور مالیاتی قصد دارد 
با انجام اقداماتی از جمله شناســایی مودیان جدیــد،  وصول معوقات 
مالیاتی،  محور قرار دادن نظام مالیاتی و... درآمدهای مالیاتی را افزایش 
دهد تا نقش طلای سیاه در منابع درآمدی دولــت روزبه روز کم رنگ تر 

شود

با توجه به آمــاری که اخیرا دربــاره میزان 
پیشرفت یکی از پروژه های نهضت ملی مسکن 
شهر جدید پردیس ارائه شده، از خرداد امسال 
تا امــروز کار خاصی در پــروژه ۲۰۴۳ واحدی 
صورت نگرفته و در مرحلــه ۴۰ درصد متوقف 

مانده است
قرار اســت حدود ۷۹۰۰ واحد نهضت ملی 
مسکن در شــهر جدید پردیس ساخته شود. 
پروژه ۲۰۴۳ واحدی با مشارکت بانک مسکن، 
۲۸۲۲ واحدی توسط تعاونی ها در گام نخست 
و ۳۰۵۰ واحــدی تعاونی ســاز در گام دوم، 
مجمــوع واحدهای در حال ســاخت پردیس 

است
اواسط خرداد امسال، اولین تصاویر از پروژه 
۲۰۴۳ واحدی پردیس که از اواخر سال ۱۳۹۹ 
آغاز شده توسط ایسنا منتشر شد. در آن مقطع 
مدیر طرح نهضت ملی مسکن پردیس میزان 
پیشرفت پروژه در بخش آماده سازی را حدود 
۴۰ درصد و بلوک هــا را ۳۲ درصد عنوان کرد. 
او گفت که بلوک هایی به پیشــرفت ۴۰ درصد 

رسیده اند
در حال حاضــر نیز پس از گذشــت بیش از 
ــ رییس هیات  شــش ماه، ابراهیم نظری نیا ـ

مدیره شرکت عمران شــهر جدید پردیس به 
پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی گفته که 
۲۰۴۳ واحد در مشارکت شرکت عمران شهر 
جدید پردیس و بانک  مسکن از سال ۱۳۹۹ در 
دست ساخت قرار گرفته که پیشرفت فیزیکی 
این واحدها در ساخت و آماده سازی ۴۰ درصد 

است
به گفته وی، در برنامه اســت تا پایان ســال 
حدود ۲۰۰ واحد طرح نهضت ملی مسکن در 

پردیس تکمیل و تحویل متقاضیان شود
نوزدهــم آذرماه امســال خبــر رسید که 
سرپرست وقت شرکت عمران پردیس به اتهام 
شائبه تخلفات مالی و اداری دستگیر و دفتر کار 
او پلمب شده است؛ در حالی که تنها هفت ماه از 

مسئولیت او در این شهر می گذشت
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید 
البته در اولین واکنش از سرپرســت بازداشت 

شده عمران پردیس حمایت کرد
علیرضــا جعفری گفت که تا قبــل از محرز 
شــدن تخلف احتمالی و اثبــات در دادگاه از 

مجموعه خود دفاع می کنم
بررسی ها نشــان می دهد اجرای پروژه های 
مسکن مهر، مسکن ملی و نهضت ملی مسکن 

که حالا با یکدیگر ادغام شــده اند، بسیار کند 
و در مــواردی طرح ها متوقف شــده اســت. 
موضوع مربوط به دیروز و امروز هم نیســت. در 
زمان مدیرعامل بازداشت شــده نیز بسیاری از 
متقاضیان نسبت به کم کاری و عدم پیشرفت 

بلوک های نیمه کاره گله مند بودند
از طرف دیگر، کمبود شــدید ســرانه های 
خدماتی، فرهنگی و آموزشی مثل مدرســه، 

درمانگاه، مسجد، کلانتری، مجتمع های تجاری 
و بسیــاری دیگر از الزامات زندگی شــهری در 

پردیس، ساکنان را رنج می دهد
اگرچه رییس هیات مدیره عمران پردیس، 
تکمیل و تحویل واحدهای مسکونی را وابسته 
به مشارکت و پرداخت آورده متقاضیان دانسته، 
برخی متقاضیان در پردیس، ضعف مدیریت را 

از عوامل متوقف ماندن طرح ها عنوان می کنند

پیشرفت صفر پروژه پردیس در ۶ ماه گذشته!


